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اقتصادی  فعــالان  به گــذر:  حمیدرضا 
وفــور  و  تعــدد  کــه  می گوینــد 
اختــلالات  یک شــبه  بخش نامه هــای 
متعددی در تولید، تجــارت و صادرات 
کشــور ایجاد کرده اســت.  در واقع باید 
گفت ایــن بخش نامه هــا به جای آنکه 
تســهیلگر امور تجارت و اقتصاد کشور 
باشند، هم اکنون کارکرد ضد خود را پیدا 
کرده اند. در گمرکات جنوب کشــور که 
حجم غالب فرایندهای تجاری کشــور 
را بــر عهــده دارد، به راحتــی می توان 
مشاهده کرد که این تعدد بخش نامه ها 
تا چه اندازه موجب اختلال و کندی امور 
و ســردرگمی و خســارات مالی فعالان 
اقتصادی شده است. در این میان ادارات 
دولتی هم که به نظر می رســد در انبوه 
این بخش نامه ها و تعدد قوانین تجاری 
دچار فرســایش شده اند، تلاش چندانی 
برای کوتاه کردن این مســیر پر پیچ و خم 
انجــام نمی دهند.  اداری  بوروکراســی 
مصــداق ایــن ادعــا، اعتــراف مدیران 
اقتصادی درباره گرفتاری های متعددی 
اســت که بخش نامه های متعدد ایجاد 
کرده اند. در همین زمینه ابراهیم نقدى، 
معاون حقوقی و نظارت بر گمرکات در 
۹ بهمن ۱٤۰۲ در نشستی درباره تجارت 
خارجی گفته بود که دستگاه هاى زیادى 
در حــوزه تصمیم گیرى تجارت خارجی 
وجود دارند و همین ســبب می شــود 
و مصوبه هاى مشکل ساز  بخش نامه ها 
هم ابلاغ شوند؛ بنابراین برخی موانع و 

مشکلات هم به تصمیمات برمی گردد.
در واقع باید به این مهم اشــاره کرد 
کــه دنیــا در حال تغییر اســت و بحث 
تجارت خارجی مبنایی مهم در اقتصاد 
هر کشــور دارد که حــول محور قواعد 
تجــارت جهانی و قوانین هر کشــور در 
حال به روز رســانی است. بخش نامه ها 
و مصوبات ابلاغی نیــز جزئی از قوانین 
هر کشــور بوده که غالبا بــراى ادارات 
بالادســتی  مقامات  از طــرف  دولتــی 
تکلیف ایجاد می کنــد اما باید گفت که 
درباره تعدد ایــن بخش نامه ها و طبق 
قانــون، نظارت خاصی وجــود ندارد و 
هــر مرجعی می تواند اقــدام به صدور 
و ابــلاغ بخش نامه هــاى مربــوط بــه 
وظایف خــود کند که همین مســئله و 
این نادیده انگارى ها سبب شده در زمینه 
تجارت خارجــی و واردات محصولات، 
از جملــه محصولات کشــاورزى که در 
بهره بردارى شــود  باید  تاریخ خاصــی 
واردکننــدگان دچــار مشــکلات عدیده 
شــده و نتوانند به موقــع کالاهاى خود 
را در گمــرکات ترخیــص و به دســت 
مثال  بــرای  برســانند.  مصرف کنندگان 
در گمــرك باهنــر هرمــزگان، یکــی از 
مشــکلات بارز که مانع انجام کار افراد 
می شــود، وجود بخش نامه هایی است 
که یك شبه صادر و مانع فعالیت تجار و 
تولیدکنندگان می شود؛ در حالی که طبق 
قانــون، این بخش نامه ها ابتــدا باید در 
پایگاه قوانین منتشر شود و پس از مدتی 
به اجرا برسد. اخیرا درباره بخش نامه ای 
گمرکی در حوزه محصولات کشــاورزی 
و پــس از پیگیــری فعــالان اقتصادی، 
مشــخص شــد که دادگســترى استان 
هرمزگان این بخش نامــه را غیرقانونی 
تشــخیص داده اســت اما تا چه اندازه 
امــکان تطبیق بخش نامه هــا با قوانین 
موجــود وجود دارد و اصــولا آیا تعدد 
خلق الســاعه  بخش نامه هــای  ایــن 
امکان تطبیق تک تک آنهــا را با قوانین 
موجــود فراهم می کند؟ پاســخ به این 
پرسش دشوار اســت اما گرفتاری رایج 
دیگر این اســت که ایــن بخش نامه ها 
گاهــی برخلاف قانون ثبت نشــده اند و 
گرفتاری ها و ضرر و زیــان زیادی ایجاد 
می کنند. این در حالی اســت که هیئت 
کرده  را تصویب  آیین نامــه اى  وزیــران 
اســت که تمامــی قوانیــن و مقررات 
الزاما  بــه محیــط کســب وکار  مربوط 
بایــد در پایگاه اطلاعــات و قوانین ثبت 
شــود. ایــن آیین نامه الزاماتــی را براى 
دســتگاه هاى دولتی به وجود می آورد 
کــه اگــر غیــر آن را انجام دهنــد، آن 
بخش نامه قابلیت اجرا نخواهد داشت. 
با این حال به نظر می رســد این آیین نامه 
همچنان گرفتار نواقصی اســت؛ چرا که 
عمــلا ادارات برخلاف آن عمل می کنند 
و هیــچ ضمانــت اجرائی نــدارد و در 
بسیاری از موارد تا شخصا مقامات عالی 
کشور به ماجرا ورود نکنند، مشکل حل 
نمی شــود و فعالان اقتصادی به همین 
دلیل متحمل خسارات فراوان می شوند.

  رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ضمن اشاره به نیمه تعطیل بودن بازار طلا 
و برخی واحدهای طلافروشــی در ســطح شــهر، به دلیــل اعتراضی که به 
اجرائی شــدن ثبت معاملات طلا در سامانه جامع تجارت داشتند، تأکید کرد که مقرر 
شده بود از شنبه ۲۲ اردیبهشت فعالان بازار فعالیت اقتصادی خود را از سر گرفته و 
واحدهای خود را بازگشایی کنند؛ اما خبرها از بازار حاکی از آن است که تعداد زیادی 
از واحدها هنوز بسته هستند و درخواست اتحادیه را رد کرده اند. به گزارش ایسنا، طی 
دو هفته اخیر، در پی الزام به اجرائی شدن ثبت معاملات طلا در سامانه جامع تجارت 
(پس از اتمام فرصت سه ماهه برای این منظور که انتهای سال گذشته به پایان رسید 
و هم زمان با آغاز فعالیت های رسمی در سال جدید، بخش نامه اجرائی کردن آن برای 
تعدادی از اصناف، ارســال شــد)، طلافروشان همچنان نســبت به این موضوع ابراز 
نگرانی کرده و در این راســتا، واحدهای صنفی در بازار و برخی واحدهای سطح شهر 
نیز اقدام به تعطیلی واحد خود کرده اند. در پی اعتراض و نگرانی صنف طلافروشان، 
جلســات متعددی با حضور اتحادیه های طلافروشــان تهران و سایر استان ها نظیر 
اصفهان، مشهد، تبریز و... برگزار شد که در نهایت با بخش نامه  اخیر وزارت صمت، به 
نگرانــی واحدها توجه شــد و اصلاحاتی صــورت گرفت تا راه را بــرای بهانه جویی 
طلافروشان ببندد. در این رابطه، نادر بذرافشان، رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در 
گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: طی دو هفته گذشته، بازار تهران و تعداد معدودی از 
واحدها در سطح شهر نیمه تعطیل بودند که به موضوع سامانه جامع تجارت اعتراض 
داشــته و نســبت به ثبت معاملات یا ســرمایه  خود ابراز نگرانی می کنند. جلسات 
متعددی میان هیئت مدیره اتحادیه تهران، مشهد، شیراز، یزد، اصفهان و تبریز در تهران 
با مسئولان برگزار کردیم و با واکنش هایی که برخی همکاران ما در پی لازم الاجرا شدن 
مجدد ســامانه جامع تجارت داشــتند، اصلاحاتی را که صورت نگرفته بود، بررسی 
کردیم. او افزود: جلساتی هم در وزارت صمت، استانداری و اتاق اصناف (هم تهران 
و هم ایران) داشتیم و خواسته ها و نگرانی فعالان صنعت طلای کشور نسبت به آینده  
فعالیت اقتصادی آنها یا مشــکلاتی را که ممکن است در آینده داشته باشند، مطرح 
کردیم. خوشبختانه نسبت به خواسته این صنف، بخشی تغییرات صورت گرفت و در 
بخش نامه اخیر وزیر صمت هم این اصلاحات دیده شــد، اما همچنان به بازنگری و 

جلسات تخصصی برای رفع ابهامات و اصلاحات نیاز داریم.

۶۰، ۷۰ درصد ویترین طلافروشان امانی است
این مقام صنفی تأکید کرد: یکی از اصلاحاتی که صورت گرفته این اســت که تأکید 
شده دیگر سرمایه ای که در گردش و معاملات نیست و در حقیقت سرمایه شخصی 
افراد اســت، نیاز به ثبت در ســامانه جامع تجارت ندارد؛ اما نکته مهم این است که 
در صنف طلافروشی چندان سرمایه شخصی، موضوعیت ندارد و سرمایه  طلافروش 
همانی است که در مغازه و پشت «ویترین» خود عرضه می کند. رئیس اتحادیه طلا 
و جواهر تهران، گفت: این در حالی اســت که بعضا برخی طلافروشــان مجبور به 
اســتفاده از طلای امانی (کالا/طلا را به صورت امانت دریافت می کنند) از دوســت 
و آشــنا و... می شــوند تا ویترین خود را پُر کنند یا برخی از این واحدهای طلافروشی 
حاضر هستند مستأجر باشند تا بتوانند ویترین مغازه  خود را پُر کنند تا بتوانند فعالیت 
اقتصادی داشــته باشند. ۶۰ الی ۷۰ درصد سرمایه واحدهای طلافروشی به صورت 
اعتباری و امانی اســت؛ بر همین اســاس هم اعلام می کنند که این سرمایه متعلق 
به ما نیســت که بخواهیم در سامانه ثبت کنیم؛ بنابراین واحدهای صنفی معتقدند 
کــه نباید به طور کلی ثبت ســرمایه صورت گیرد و تنها بایــد معاملات را ثبت کرد. 
بذرافشــان ضمن تأکید بر اینکه پیگیری ها و جلسات همچنان در حال انجام است، 
گفت: ما بــه واحدها و همکاران خود توصیه و درخواســت کرده ایم که واحدهای 
خود را بازگشــایی کنند و فعالیت اقتصادی خود را ادامه دهند، ما نیز پیگیری را در 
جهت اصلاحاتِ نهایی نســبت به رفع مشــکلات انجام می دهیم اما لازمه آن این 
اســت که واحدها فعالیت خود را از سر بگیرند و طبق اعلام ارگان های ذی ربط باید 
واحدها نسبت به بازگشایی واحد صنفی خود اقدام کنند تا ما برای ادامه پیگیری ها 
و دفاع از صنف اقدام کنیم؛ بنابراین درخواســت کردیم که به صورت رسمی از روز 
شــنبه بازار فعالیت خود را داشته باشد. او در پاسخ به اینکه با توجه به بخش نامه 
وزارت صمت که بسیاری از نگرانی های واحدها را رفع کرده است، واحدهای صنفی 
طلافروشی، تا حدودی بهانه جویی برای فرار از ثبت معاملات و... دارند یا خیر، گفت: 
بحث مخالفت با شفافیت و ثبت معاملات در سامانه مطرح نیست؛ چراکه در حال 
حاضر هم تمامی معاملات در ســامانه جامع تجارت ثبت می شــوند و واحدها در 
این زمینه، همکاری دارند. در حقیقت همکاران ما بیشتر نگران مالیات بر سرمایه ای 
هستند که متعلق به خود این افراد هم بعضا نیست. به اعتقاد این مقام صنفی، لازم 
است که این موضوعات و موارد مشابه توسط مسئولان و نهادهای ذی ربط و بیشتر 
توسط رسانه ها اطلاع رسانی و به صورت شفاف عنوان شود تا ابهامی برای واحدها 

و حتی مردم وجود نداشته باشد و نگرانی ها برطرف شود.

 شرق: کمتر از هفت درصد مساحت کشــور پوشش جنگلی است و مساحت جنگل های کشور 
در پنج دهه گذشــته به دلیل قاچاق گســترده چوب، تغییر کاربری جنگل ها و مدیریت ناکارآمد 
منابع طبیعی به شــدت کاهش داشته است. از آن ســو   صنعت چوب ۱۱ درصد اشتغال کشور 
را تشــکیل می دهد و ایران از نظر تولید ورقه های فشــرده MDF رتبه نهم جهان را دارد. با این 
حــال فعالان ایــن صنعت می گویند که نه سیاســت های واردات چوب خــام و نه تولید چوب 
هیچ کــدام موفق نبوده و فعــالان این صنعت و مصرف کنندگان مصنوعات چوبی را زیر فشــار

 گذاشته است.

تشدید فقر جنگل در  ایران
کمتر از هفت درصد مســاحت ایران پوشــش جنگلی دارد. بر اســاس برآورد سازمان خواروبار 
کشــاورزی (FAO) و تعریف آن از جنگل، مساحت جنگل های ایران ۱۱.۷۵ میلیون هکتار اعلام 
شــده است که با این حساب سطح جنگل های کشور تنها ۶.۸ درصد از مساحت ایران را تشکیل 
می دهند. بر این اســاس سرانه جنگل در ایران برای هر نفر حدود ۱۵۸ صدم هکتار است که این 

رقم بسیار کمتر از متوسط شش دهم هکتار میانگین جهانی است.
بر اســاس آمار سازمان ملل کشــورهایی که زیر ۲۵ درصد پوشش جنگلی دارند جزء کشورهای 
فقیر از نظر پوشش جنگلی به شمار می آیند.  با این حال مساحت جنگل های کشور به سرعت در 

دهه های گذشته کم و کمتر شده است.
فرزاد علیزاده، کارشــناس منابع طبیعی در آذر سال ۱۴۰۰ به ایسنا گفته است که از ۱۶۵ میلیون 
هکتار وســعت کشــور حدود ۱۲ میلیون هکتار آن را جنگل ها در برمی گیرند و جنگل های بلوط 
زاگرس با وسعت شش میلیون هکتار مساحت نزدیک به ۵۰ درصد جنگل های ایران را تشکیل 
می دهند و ۴۰ درصد منابع آب کشــور از منطقه زاگرس تأمین می شــود. با این حال در ۷۰ سال 
گذشــته هفت میلیون هکتار از جنگل های زاگرس از بین رفته و در حال حاضر تنها پنج میلیون 

هکتار جنگل در زاگرس باقی مانده است.
همچنین مطابق اعلام مرکز مطالعات راهبردی کشــاورزی و آب اتاق ایران، وسعت جنگل های 
هیرکانی در ۵۰ ســال گذشته تقریبا به نصف کاهش یافته است و وسعت جنگل های دریایی در 
ناحیه رویشــی جنگل های حرا در ۲۵ سال گذشته سالانه دو هزار و ۵۰۰ هکتار کاهش را تجربه 

می کند.
در تیرماه ۱۴۰۱ هم ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور اعلام کرد که تعداد استان های 
بیابانی ایران از ۱۴ استان در آغاز برنامه چشم انداز ۲۰ساله به حدود ۲۱ استان افزایش یافته است. 
همچنین در آغاز این برنامه مســاحت کانون ریزگردها شش میلیون هکتار بوده که هم اکنون به 

نزدیک ۱۴ میلیون هکتار رسیده است.
این مســئله سبب شده است که مطابق گزارش شــورای هماهنگی شبکه ملی محیط زیست و 
منابع طبیعی کشــور، سرعت رشد انتشار گازهای گلخانه ای در ایران افزایش پیدا کرده و از رتبه 
۱۵ به رتبه هشت رسیده است و در ۶۰ سال اخیر بیش از ۶۰ هزار روستا به علت تغییرات اقلیمی 

خالی از سکنه شده است و مردم این روستاها به حاشیه شهرها روی آورده اند. 

گرفتاری های عدیده واردات چوب
 قاچاق گســترده چوب، زمین خواری و ویلاســازی، سیاســت های نادرســت مدیریت منابع آب 
و... از جملــه مهم ترین عواملــی بوده اند که به کاهش قابل توجه مســاحت جنگل های ایران 

منجر شده اند.
با این شــرایط اعضای هیئت مدیره اتحادیه صنف فروشــندگان چوب، تخته و فراورده های خام 

چوبی می گویند که واردات چوب با گرفتاری های عدیده مواجه است. 

عبــاس هادی زاده، رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان چوب، تختــه و فراورده های خام چوبی 
دیروز در یک نشســت خبری توضیح داد که «مصرف اوراق فشرده چوب در ایران سه میلیون و 
۲۰۰ مترمکعب اســت که حدود ۲.۵ میلیون مترمکعــب آن از تولید داخلی و مابقی از واردات

تأمین می شود».
او توضیح داد با وجود آنکه تعرفه واردات چوب بســیار پایین اســت اما گرفتاری های متعددی 

برای واردات چوب وجود دارد.
اصغر میردامادی، عضو هیئت مدیره اتحادیه صنف فروشندگان چوب، تخته و فراورده های خام 
چوبی به «شــرق» می گوید که ایران در تولید ورقه هــای MDF رتبه نهم جهان را دارد اما برای 
تولید ورقه های MDF با توجه به شــرایط آب و محیط زیســت کشــور، نیازمند واردات چوب از 
کشــورهایی مانند آلمان، تاجیکستان و ترکیه و... است . با این حال واردات چوب دچار مشکلات 

عجیبی است!
او ادامــه می دهــد: به عنوان مثال مهم ترین مشــکل واردات چوب این اســت که دولت اجازه 
نمی دهد چوب با پوســت وارد شــود و علت این موضوع را آفات و حشرات احتمالی در پوست 
چوب می داند. این در حالی اســت که این موضوع به سادگی قابل حل است و کشورهای دیگر 
چوب با پوســت را روی عرشه کشتی سمپاشــی می کنند و وارد می کنند اما همین مسئله ساده 
باعث شده اســت که واردات چوب با پوســت و تولید ورقه های MDF با گرفتاری های اساسی 

مواجه باشد.
این فعال صنعت چوب توضیح می دهد که برای تولید ورقه های فشــرده MDF نیاز به چوب با 
قطر پایین است و سرشاخه ها و ساقه های نازک چوب برای تولید ورقه های MDF مورد استفاده 
قرار می گیرد اما امکان جداکردن پوســت شاخه ها و ســاقه های نازک وجود ندارد و دولت هم 

مجوز واردات این گونه چوب ها را نمی دهد.
مســئله دیگری کــه واردکنندگان به عنــوان چالش واردات چــوب مطرح می کننــد، واردات 
بیش اظهاری برخی واردکنندگان در گمرک است. به گفته اعضای هیئت مدیره این اتحادیه برخی 
واردکنندگان می خواهند ارز نیمایی بیشتری دریافت کنند و مبلغ اضافی را در بازار بفروشند. آنها 
مصداقی از این مســئله آورده و می گویند که برای مثال برخی تخته چندلایی که هر مترمکعب 
آن ۴۵۰ دلار قیمت داشــت، ۸۵۰ دلار اظهار کرده بودند که البته به این موضوع رسیدگی و حالا 

اصلاح شده است.
ســایر مسائل مانند گرفتاری های تأمین ارز و نوسانات قیمت دلار از جمله دیگر دلایلی است که 
واردات چوب را تحت تأثیر قرار می دهد و از آن ســو تولید اوراق فشــرده به خاطر مصرف بالای 

آب محدودیت دارد.
 به گفته اعضای هیئت مدیره این اتحادیه بسیاری از کشورها از جمله ترکیه برای حل این مسئله 
سرمایه گذاری متعددی در زراعت چوب انجام داده اند و مزارعی با هدف بهره برداری از چوب و 

فراوری آن راه اندازی کرده اند که تجارت پرسودی به شمار می آید.

صنایع چوب گرفتار مداخلات دولت
عباس هــادی زاده، رئیــس اتحادیه فروشــندگان چوب و تختــه می گوید کــه در ایران صنف 
تولیدکنندگان، واردکنندگان و فروشندگان چوب و تخته حدود ۱۱ درصد از اشتغال کشور را تشکیل 
می دهند اما گرفتاری هایی که مداخلات دولت برای این صنف ایجاد کرده اســت تولید را مختل 
کرده و هزینه های تولید را به شــدت بالا برده و از آن ســو قدرت خرید مصرف کنندگان کاهش 

یافته است.
او توضیح می دهد: «علاوه بر مسئله مالیات که تبدیل به یک معضل برای صنف شده، به دلیل 
نوسانات نرخ ارز با افت شدید در بازار نیز مواجه هستیم و فروشندگان امنیت اقتصادی ندارند».

هادی زاده تأکید می کند: «بخشــی از بدنه دولت مسئولیت مربوط به صنوف را در اختیار گرفته 
اســت و باعث شــده نتوانیم از صددرصد ظرفیت خود اســتفاده کنیم. در حالی که در صورت 
واگذاری امور به خود صنف، به طور قطع اتحادیه های صنفی توان کاهش ۳۰ درصدی قیمت ها 

و افزایش قابل توجهی از کارآفرینان را خواهند داشت».
او ادامه می دهد: «در حال حاضر ایران رتبه نهم تولید MDF در دنیا را دارد و مهم اینجاست که 
اکثر ام دی اف کاران کشور جزء اتحادیه ما هستند. ضمن اینکه ما می توانیم در زمینه تولید، توزیع، 

انباشت و دیگر مسائل در این حوزه نظارت داشته باشیم.
هــادی زاده همچنیــن با تأکیــد بر اینکــه قوانین دســت وپاگیر به بازنگــری نیــاز دارد، افزود: 
«مــا به اقتصاد دســتوری نــه می گوییم. آن هم در شــرایطی که افت شــدید فــروش در بازار 
بــه دلیل نوســانات نــرخ ارز گریبــان این صنــف را گرفته اســت؛ یعنی توزیع تحت الشــعاع 
قیمــت ارز قــرار می گیرد و فروشــندگان امنیت اقتصــادی ندارند. ضمن اینکه بــا وجود تمام 
توانمندی هــای صادراتــی این صنف، موانعی مثــل قطعی برق و گاز باعــث افزایش هزینه ها 
شــده و در نتیجه برخی تولیدکنندگان کیفیت را کم می کنند تا حاشــیه ســود خود را بالا ببرند. 
بنابرایــن نمی تواننــد کالای باکیفیت صادر کننــد و در مجموع می توان گفــت در امر صادرات 

موفق نبودیم».
با این حال دولت ها نه در واردات چوب خام و تســهیل تولیــد و ایجاد ارزش افزوده در صنعت 
چوب موفق بوده اند و نه در تولید چوب. سال هاســت موضوع جنگل کاری مصنوعی در کشــور 
رســانه ای می شود اما نه تنها سطح جنگل های مصنوعی کشور قابل ملاحظه نیست که سطح 

جنگل های طبیعی مدام کاهش داشته است.
در همین زمینه دولت سیزدهم چندی پیش طرح کاشت یک میلیارد درخت را رسانه ای کرد اما 
به عقیده بسیاری از کارشناسان توان تولید نهال کافی و زیرساخت های کاشت یک میلیارد درخت 

هیچ کدام وجود ندارد.
این طرح همچنین واکنش اتاق ایران را به دنبال داشت.

مرکز مطالعات راهبردی کشــاورزی و آب اتاق ایران در بیانیه ای در واکنش به طرح کاشت یک 
میلیارد درخت با اشــاره به کاهش سریع جنگل های طبیعی کشــور اولویت دولت را نگهداری 

مساحت فعلی جنگل های کشور دانست.
در بخش دیگری از این بیانیه به تأمین آب برای طرح کاشــت یک میلیارد درخت اشــاره شــده 
اســت. مرکز مطالعات راهبردی کشاورزی و آب اتاق ایران نوشته است: «با توجه به بحران آب 
و بیلان منفی آب های ســطحی و زیرزمینی و همچنین در نظر گرفتن اولویت تأمین تقاضای آب 
شرب بهداشــتی، تعادل بخشی و حقابه های زیست محیطی، تخصیص آب تجدیدپذیر برای این 

برنامه دور از انتظار است».
طرح دیگری که سال هاســت وزارت کشاورزی برای تأمین چوب مورد نیاز صنایع مطرح می کند 
زراعت چوب است که تاکنون توفیق چندانی به دست نیاورده است و نتوانسته نظر سرمایه گذاران 

را به خود جلب کند.
قاچاق گسترده چوب و دست درازی به حریم جنگل های طبیعی یکی از مهم ترین دلایلی است 

که مانع سرمایه گذاری در زراعت چوب شده است.

گزارشی از دخالت بخش های اجرائی در تولید و تجارت مواد اولیه که سبب  اختلال در روند تولید کارخانه ها و بازار مصنوعات چوبی شده است

صنایع چوب در منگنه دولت
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